
Ta llin n a  Tehn ikaü likooli ja 
Tallinna Tehnikaülikooli Vilist
laskogu ba llil 30. novem bril 
tantsis 230 paari. Ball on täna
seks peetud, ja  m itte ainult, 
väga edukalt peetud. Senised 
vastukajad on olnud eranditult 
positiivsed.

L o o n e  Ots, Tartu Ülikooli 
kultuuriloo õppejõud, ja M ärt 
Ots, Eesti Energiaturu Inspekt
siooni peadirektor: “Suur tänu 
korraldajate le! Esimene ball 
vajab kindlasti jätku. Järgmine 
kord ootaksime rohkem külali
si vennalikest naaberülikooli-

dest ja  ka rohkem tudengeid - 
selline ilus üritus kasvatab ja 
õilistab.”

A u gu s t K u ll, AS Thulema 
juhatuse esimees: “Ilusti tehtud 
ball. Jäin väga rahule. Järg 
misel aastal tulen kindlasti ja 
kutsun sõpru kursusekaaslasi 
kaasa.”

V e l lo  S a a tp a lu , endine 
Riigikogu liige: “Kena ball oli! 
Meeleolukas. Kindlasti muutke 
ball traditsiooniks!”

V la d im ir  V iie s , T T Ü  info
tehnoloogia teaduskonna õppe
jõud: “Rõõmustav oli kohtuda

e t  s e e  p id u  m u u d e 
ta k s  t r a d its io o n ik s ,  
n ii e t  ig a l a a s ta l  
s a a k s id  s a ja d  p a a 
r id  a u la  p e e g e l 
s ile d a l p õ ra n d a l  
ü h a  u h k e m a id  

p o o g n a id  te h a  ja  
r e k to r  A n d re s  

K e e v a l l ik  v õ ik s  

o m a  k in d la  k ä e g a  

a in a  s u u r e m a id  

t o r t e  la h t i  lõ ig a ta .

vanade heade tuttavatega. Tegi 
südame soojaks. K iidan  aka
deemilisele õhkkonnale sobivat 
orkestrit maestro Peeter Sauli 
juhatusel. M iinusena märgik
sin, et balliruumide kujunduses

ei olnud piisavalt tunda lähene
va aastalõpu meeleolu.”

Korraldajate poolt täname 
TTÜ  Meeskoori ja T TÜ  Kam 
merkoori ballil esinemise eest, 
samuti AS Saku Õlletehast ja

AS Silberautot ning nende fir
made TTÜ vilistlastest juhte 
Cardo Remmelit ja Väino Kald
oja.

M are Aru
TTÜ V ilis tlaskogu

Nissan  Balti stipendium id jagatud
Kolm  kuud tagasi kirjutati Tehnikaülikooli 

nõukogu saalis alla koostöölepingule T T Ü  ja 
Nissan Balti vahel. Koostöölepingu allkirjasta
sid Mehaanikateaduskonna dekaan prof. Jüri 
Papstel ja  Nissan Balti AS juhatuse liige, pea
direktor Leho Siimsen. Lepingu kohaselt asus 
firm a toetama mehaanikainsenerideks õppivaid 
tudengeid. Bakalaureuseõppe üliõpilasele mää
rati 10 000 ja magistriõppe üliõpilasele 15 000 
krooni. Leho Siimsen pidas vajalikuks akadee
m ilise haridusega mehaanikainseneride arvu 
suurenemist ja Jüri Papstel pidas kõigiti terv i
ta tavaks tudengi lisaraha kasutam ise võ i
malust. Nüüdseks on stipendiumid jagatud ning 
lO.detsembril kutsus Nissan Balti stipendiaa
did, kelleks on magistriõppe üliõpilane Priit Leo- 
mar j a bakalaureuseõppe üliõpilane A ivar Kuld- 
saar (mõlemad tootearenduse õppesuunalt) tut
vuma firmaga. M & M  tabas hetke, kui stipendi
aadid olid saanud kätte sertifikaadid ja kogune
sid firma sümboli ette paraadfotole.

V asaku lt Leho Siimsen, P riit Leo- 
m ar, A iva r Kuldsaar ja  Jüri Paptel.



Sõnaraam atu- 
uputus 
Eestis?!
Eestlastel on väikerahvale iseloomu
lik u lt suur huvi õppida võõrkeeli.
Sõnaraam atud lähevad m eil hästi 
kaubaks, egas muidu ilmuks neid 
igal aastal nii ohtralt uute või uuen- 
datutena ning erinevate kirjastuste 
väljaandel. Kõige rohkem on loomu
liku lt trükitud inglise-eesti ja eesti- 
inglise sõnaraamatuid.

Sõnaraamatute näilisele paljusele 
vaatam ata  on aga valdkondi, kus 
in g lise  k ee lega seotud sõnaraam a
tuid ei ole trükitud ei eelm ise vaba
riig i ega nõukogude perioodi jooksul.
Üks taolisi valdkondi on tehnika ja 
tehnoloogia. A lles  1997. aastal ilmus 
"Teaduse ja  tehn ika sele tav  
sõnaraam at” ja  aastal 2000 te rm i
noloogia rohkuse poolest seda m it
mekordselt ü letav "Inglise-eesti teh- 
n ikasõnaraam at” .

N eed  raam atud a itavad  eelkõ ige  
ingliskeelse tehnika- ja  tehnoloogia- 
alase teksti lugem isel ja  mõistmisel.
Tehnika- ja tehnoloogia-alase teksti 
k ir ju ta m is e k s  on ab istav
sõnaraam at seni üldse puudunud.

Baltimaade professorid 
kuulasid Eesti doktorante
Elektriajamite ja  jõuelektroonika instituut korraldas
7 . - 9 .  detsembrini Toilas rahvusvahelise seminari.

Riiast oli kohal Tehnikaülikooli prorektor prof Leonid Ribickis, Vilniusest 
Tehnikaülikooli professor A lg irdas Sm ilgevieius ja  Kaunasest Tehnoloogia
instituudi professor V idm antas M aeerauskas.

P ro f Juhan Laugise eesistumisel, prof Endel Ristheina ja Tõnu Lehtla ning 
kogu TTÜ  elektria jam ite ja jõuelektroonika instituudi osavõtul arutati õppe- 
ja teadustöö korraldust n ing tu tvuti üksteise õppeprogrammidega.

Kuus T T Ü  doktoranti - L iisa  L iiv ik , A rgo  Rosin, M argus Leoste, M adis 
Lehtla, V ita li Boiko ja  D m itri V inn ikov - said haruldase võimaluse arutada 
om a uurim istöö probleem e kuue professoriga.

A ru ta ti ka vastastikuse koostöö süvendamise võimalusi. Järgmise ürituse
na kutsuti meie noori teadlasi 14. m ail toim uvale sem inarile Kaunases.

Istungitest vabal ajal külastati Kurem äe kloostrit ja vaadati Valaste juga.

Rain Lahtmets
elektria jam ite ja jõuelektroonika instituut

Selle tühiku täidab detsembris ilmuv 
"E esti-ing lise  tehn ikasõnaraam at” , 
m ille presentatsioon toimus 14. det
sembril Euroülikoolis. Sõnaraamatu 
koostajatest on enam kui % T a llin 
na Tehn ikaülikooli teadlased. V a ja
dus selle sõnaraamatu järele on ilm 
ne eriti majanduse, teaduse ja  hari
duse rahvusvahelistum ist, samuti 
E esti ee lseisvat liitu m ist Euroopa 
L iiduga silmas pidades. Sellega seo
ses on sõnaraamatu-uputusest Ees
tis vee l vara kõnelda.

Jakob Kübarsepp 
TTÜ prorektor

TTÜ  Virumaa Kolledž ja Philip Mor
ris Eesti viivad Ida-Virumaal läbi star- 
diabiprojekti “Ideest ettevõtteni” , mille 
raames korraldatakse äriideede 
konkurss, parimate ideede omanikele/ 
meeskondadele äriplaani koostamiseks 
vajalikud koolitused ja konsultatsioonid 
selleks, et idee saaks vormitud äriplaa
niks, ning äriplaanide konkurss. Stardi- 
abi saab kuni kolm äriplaani omanikku 
/ meeskonda, stardiabifond on 160 tu
hat krooni, sh üks äriplaan saab toetust 
kuni 40 tuhat krooni.

24. novembril oli Kohtla-Järvel TTÜ  
Virumaa Kolledžis projekti avaürituse- 
na seminar, mille avas Philip Morris 
Eesti avalike suhete juht Madeleine 
Vettik

Osalejaid tervitas Ida-Virumaa maa
vanem Rein Aidma. Pärast allakirjutanu 
sissejuhatust viis läbi äriidee analüüsi 
alase koolituse Eesti Ettevõtluskonsult- 
antide Liidu juhataja Tõnis Mets. Ag- 
deck ASi ja Toila Sanatoorium ASi juha-

tuse liige Sulev Reelo kõneles ettevõtja 
elust. Projekti avaüritusele kogunes üle 
40 huvilise, kellest mitmed huvitusid, 
kui mitme ideega võib võistlusele tulla.

Tööstusliku Ida-Virumaa tööpuudus 
on Eesti suurim (20,3%), ettevõtlusak- 
tiivsus (ettevõtete arv 1000 elaniku koh
ta) tunduvalt madalam kui teistes maa
kondades. Seega on tööhõive paran
damiseks kõige olulisem tekitada uusi 
töökohti ja seda eelkõige konkurent
sivõimelise tootmise arendamise kaudu.

Ideed tuleb konkursile esitada 7. 
jaanuariks 2002. a. Koolitused ja kon
sultatsioonid toim uvad V irum aa 
Kolledžis 21. jaanuarist kuni 8. märtsi
ni, äriplaanid tuleb esitada 18. märt
siks ja 22. märtsil neid kaitsta. 2. aprillil 
teatab hindamiskomisjon stardiabi 
saajad.

Madis Oit
TTÜ Virumaa Koiledži pro jektijuht

ID A -V IR U M A  
ÄRATAMISEKS: 
M aa v a n em  Rein 
A id m a, Philip M or
ris Eesti a v a lik e  
suhete  ju h t  
M a d e le in e  V e ttik  ja 
TTÜ V irum aa  
K olled /.i d ire k to r  
A nts  Soon stardi- 
a b ip ro je k ti a v a ü ri
tuse l m õ tte id  
v a h e ta m a s .



Leo Mõtus 60
15. detsem bril tähistab 60. sün

nipäeva Tehnikaülikooli professor, Ees
ti Teaduste Akadeem ia akadeemik, 
maailmatasemel tunnustatud teadlane 
ja teadusorganisaator Leo Mõtus.

Leo Mõtus on sündinud 15. detsemb
ril 1941 Väätsa l. Lõpetas 1966. a 
Tallinna Polütehnilise Instituudi auto
maatika ja telemehaanika eriala elektri
insenerina, sai 1973 Küberneetika Ins
tituudis tehnikateaduste kandidaadi 
kraadi ja 1990 Moskva Juhtimisprob
leem ide Instituudis tehnikateaduste 
doktori kraadi. 1964-1992 töötas 
Küberneetika Instituudis teaduri ja pro
jektijuhina, alates 1992. a töötab Tallin
na Tehnikaülikoolis reaalajasüsteemide 
professorina. Rahvusvaheliste erialaor
ganisatsioonide IEE ja IEEE  liige.

P ro f Mõtuse teadustööd käsitlevad 
reaalaja tarkvaratehnika teoreetilisi ja 
praktilisi probleeme, viim asel ajal aga 
ajatundlike agentsüsteem ide prob
leeme. Juubilar on rahvusvaheliselt tun
tud m itte ainult oma teadustöö tu le
mustega vaid ka tulemusliku organisa
toorse tegevusega. Aastatel 1990-1996 
oli professor M õtus Rahvusvahelise 
Au tom aatjuh tim ise Föderatsiooni 
(IF A C ) tehn ilise nõukogu liige  ja 
koordineeriva komitee esimees, kelle 
ülesandeks oli 6 tehnilise komitee tege
vuse suunamine. Aastatel 1992-1999 oli 
prof M õtus rahvusvahelise teadus
ajakirja “International Journal on Engi- 
neering Applications of Artificial Intelli- 
gence” peatoim etaja ja 2002. aastast 
alustab teadusajakirja “Control Engi- 
neering Practice” toimetamist.

P ro f Mõtuse initsiatiivil loodi ühena 
esimestest Euroopa ülikoolidest 1992. 
a Tallinna Tehnikaülikoolis reaalaja
süsteemide õppetool ja viid i õppeka
vadesse tema poolt ettevalm istatud 
reaalaja tarkvaratehnika loengukur
sused.

Juubilar peab ennast eelkõige inse
neriks. Ta valutab südant insenerihari
duse ja inseneriasjanduse arengu ning 
professionaalsete inseneride korpuse 
tekke pärast Eestis. Eesti Inseneride 
Liidu (E IL) presidendina aastatel 1994- 
2000 aitas ta kaasa vastava seadusand
luse korrastamisele ja E IL liitumisele 
Euroopa Rahvuslike Insenerikeskuste 
Föderatsiooniga (FEANI). E IL  alustas 
just sellel perioodil Eesti Volitatud Inse
neri nimetuste andmist.

Õnnitlem e juubilari sünnipäeval, 
soovime jätkuvat visadust ajatundlike 
agentide maailma tundmaõppimisel ja 
teistele õpetamisel!

Kolleegid infotehnoloogia  
teaduskonnast ja autom aatika- 

instituudist

Vello Vensel 60
Rahvusvaheliselt üheks tuntumaks ee

sti majandusteadlaseks võib kahtlemata 
pidada TTÜ  rahvamajanduse instituudi 
statistikaprofessorit Vello Venselit.
Majandushariduse omandas ta Tartu 
Ülikoolis, lõpetades selle 1965. a rahan
duse ja krediidi erialal. Järgnes töö rahan
dusministeeriumi peaspetsialistina ja 
alates 1968. aastast on tema teenis
tuskäik seotud Tallinna Tehnikaülikooli
ga: aspirantuur, õppejõud, doktorantuur, 
alates 1983. aastast professor.

Vello Venseli teadustöö on olnud seo
tud statistikaga, ökonomeetriaga ja 
finantsanalüüsiga. Neis valdkondades on 
ta olnud hämmastavalt produktiivne — üle 300 artikli, üle 30 raamatu ja 
brošüüri.

Nagu statistikaprofessorile kohane, esitame lühistatistika:
•  29 aastat majanduskandidaat (PhD),
•  18 aastat teaduste doktor (DSc),
•  18 aastat professor,
•  juhendamisel kaitstud 4 PhD ning 16 MSc ja M BA väitekirja,
•  praegu juhendamisel 12 doktorandi ja 24 magistrandi,
•  31 aastat elanud sama naisega,
•  30 aastat isa,
•  9 aastat vanaisa,
•  ehitanud endale ilusa kodu.
Väga palju on ta reisinud mööda maailma (nii teaduskonverentsidel kui 

ka turistina). Kõige selle kõrval leiab ta aega ka bridžimänguks ning on Keila 
L ions C lu b i liige. On hea kolleeg ja nõuandja.

28. detsembril täitub Vello Venselil 60 eluaastat.

Kolleegid rahvamajanduse instituudist soovivad Sulle jätkuvat  
edu teaduses, endist optimismi ja  tugevat tervist!

Raimund-Johannes Ubar 60
Karm il 1941. aastal, 16. detsembril 

sündis üks poisslaps, kelle nimeks sai 
Raimund-Johannes.

Väljavõte juubilari CVst (koos 
kommentaaridega).

TTÜ  arvutitehnika instituudi profes
sor. Tehnikakandidaat Moskva Bau- 
mani Tehnikaülikoolist (1971). Tehnika
doktor R iia Arvutustehnika Instituudist 
(1987). Abielus, tütar. Huvid: arvu 
titeadus, arvutite disain ja diagnostika, 
filosoofia, kirjutamine, muusika (suupil- 
limäng), reisim ine (m ida  ju u b ila r  on 
edukalt ühildanud osavõtuga teaduskon
verentsidest maailma eri paigus), nooru
ses: 8 aastat Eesti sportvõim lem ise 
koondises (m ille tulemusena on nii kollee
gidel kui ka tudengitel õnnestunud näha 
tir ita m m e kasvatavat p rofessorit). 
Ligikaudu 200 teadusartiklit ( neist väga 
paljud kaasautorluses n ii tuntud tead
lastega m aailm a eri paigust kui ka oma 
õpilastega), 2 raamatut, üle 80 artikli 
teadus- j a hariduspoliitilistel teemadel, 
4 autoritunnistust, loenguid 25-30 üli
koolis 10 riig is . Eesti Teadusfondi 
Nõukogu esimees (1993-1996), Eesti 
Teaduste Akadeem ia akadeem ik 
(1993). EAEEIE , Saksa Informaatika- 
seltsi, IEEE, ACM, SIGDA jt liige, küm
nekonna rahvusvahelise pro jek ti ja 
seitsme E TF  gran ti vastu tav tä itja , 
Eesti teaduspreemia aastast 1999.

Mis iseloomustaks tänast juubilari 
kõige ilmekamalt?

Lühike formuleering võiks olla järgnev: 
Õppejõud ja Teadlane. Raimund Ubari 
ümber koondunud noorte tead laste 
grupp (nn disaini ja testi keskus) võiks 
olla etalonnäiteks sellest, mis ülikoo- 
liteaduses toimuma peaks.

Kuidas see kõik on saavutatud?
Maailmas pole midagi uut: töö, töö ja 

veelkord töö. Raimund Ubari reaalne 
töönädal kestab vähem alt kaks korda 
üle õppejõu 35 ametliku töötunni (kes 
ometi selle absurdse numbri välja mõtles).

Esitasim e juubilarile  ka kolm 
lühiküsimust.

Milline on sinu suurim unistus?
Tahaksin kusagilt aega juurde leida 

asjade üle järelemõtlem iseks. Elu on 
tõepoolest üks keerlev oravaratas ja see, 
et sa kunagi oledki võim lem iskangil 
“päikest kruttinud” , ei aita - kõik pul
gad sellel ratta l tuleb ikkagi läbi joos

ta. See ongi see, mida maksta tuleb selle 
eest, et elu oleks huvitav.

Mida pead oma senise tegevuse 
parimaks tulemuseks?

Kord ütles mu tütar järgmised sõnad: 
isa, miks räägid Sa eesmärkidest, mina 
tahaksin elada hetkele. Seda ma õppi
singi tütrelt: tulemused - need polegi 
tähtsad, tähtis on protsess. Seal on 
ootuste põnevus, tiivustav kaotuste valu, 
tõketest ülehüppamise rõõm ning vaikne 
rahulolu väsinud pilku möödunule heites. 
Tulemusi, neid polegi tegelikult olemas. 
Neid, nagu eesmärkegi, saab ainult for
muleerida. Eesmärgile jõudes on eesmärk 
juha teiseks muutunud ja tulemusega ei 
saa seetõttu kunagi rahule jääda.Parim 
tulemus on halb tulemus, sest see annab 
tulevikule mõtte.

Kui sul oleks võimalus aega “ta
gasi keerata”, siis mida teeksid teisi
ti?

Kuidas keerata oravaratast tagasi? 
M ida vanemaks saad, seda tühisemaks 
muutuvad paljud asjad, mis varem olid 
tähtsad. Tüh iste asjadega nagu ei 
tahakski enam tegelda. Hea, et mult ei 
küsitud: mis on täna mulle kõige täht
sam? Sest seda ma ei tea. Otsingi sellele 
küsimusele vastust iga päev. Tegelikult 
vist olengi seda kogu elu teinud.

Kolleegid infotehnoloogia tea
duskonnast ja arvutitehnika insti
tuudist õnnitlevad juubilari!

P. S. Juubelikõne teemal “Ülikoolid 
akadeemilise kapitalismi tõmbetuules” 
pidas prof Ubar 17.detsembril ning TTÜ  
fuajees on avatud prof Mõtuse ja prof 
Ubari juubelile pühendatud näitus.

Aarne Plunt 50
Rakveres 16. detsembril 1951 sündinud noormees 

astus pärast keskkooli lõpetamist TPIsse elektroener- 
geetikateaduskonda kõrgharidust omandama. Siis 
tulid teised mõtted j a neid realiseeris ta kui Nipernaadi 
mööda laiaja mõõtmatut N L  rännates ja töötades. Siis 
tuli taas arusaamine, et ilma korraliku hariduseta pole 
õigel mehel midagi peale hakata ning Aarne alustas 
taas õpinguid TPIs, mille 1977.aastal elektriajamite 
ja tööstusseadmete automatiseerimise erialal lõpetas.

Seejärel töötamine erinevates ministeeriumites, 
kuni 1993.aastast temast tehnikaülikooli töötaja sai. Peaenergeetikust peainse
neriks, kes ta viimased aastad on.

Teda tundvad inimesed teavad tema asjatundlikkust ja põhjalikkust. Olgu 
tegemist uusehitustega või vana üleskõpitsemisega. Kui ta lubab, siis ka teeb. Ta 
teab omal alal igat pisimatki detaili ja teda jätkub igale poole. Ta ei karda külma. 
Seepärast võib teda tihti talviselgi ajal ainult pintsakuväel ühest hoonest teise jooks
mas näha. Muide, jooksmist ta harrastab ja on mures, kui ilm tema harrastust ei 
soosi. Ärkab vara, voodimineku kohta andmed puuduvad. Seda teavad tema abi
kaasa ja poeg paremini. Kui kohtate alati kuhugi teel olevat ja lorutamist mittesal
livat Aarnet, suruge aga tänulikult tema kätt ja soovige jõudu-jaksu meheikka jõud
misel! Sõbrad ja töökaaslased



Prorektoriga läbi Euroopa
Leherubriik Sic! annab ikka aeg-ajalt 

teada mõne tähtsa ülikoolitegelase visii
dist kaugemale. Enamasti võtame tead
miseks ja kogu lugu. Et aga külaskäi
gust peale reisimehe enda uute tuttavate 
ja kogemuste ka ülikoolile tulu tõuseb 
sellele sageli ei mõtlegi. Kui aga vaada
ta ja puude taga metsa märgata ...

Novembrikuus oli mõnda aega kodust 
kaugemal teadus-ja arendusprorektor 
professor Peep Sürje.

M a d r id  - U n ica

Arvata võib, et keset õppetööd niisama 
puhkusereisile Hispaaniasse ei minda. 
Seda enam, et ilmad on juba sügiseselt 
hullud ka seal. Euroopa pealinnade ülik
oolide võrgustiku Unica aastakon
verentsile, mille võõrustajaks oli Madri
di Ülikool, kogunesid kõigi ühendusse 
kuuluva 31 ülikooli esindajad enamus 
rektori või prorektori tasemel. TTÜ-d 
esindasid prof Peep Sürje ja prof Sulev 
Mäeltsemees. “Paljud UNICA program
mid on humanitaarse kallakuga, kuna 
võrgustikku kuulub vaid kaks tehnika
ülikooli Tirana ja meie oma. Seevastu 
linnadeprogramm, kus meiegi osaleme 
on ka tehnokraadi vaatevinklist 
äärmiselt perspektiivne. UNICA-1, mille 
peakorter asub Brüssel is on väga 
head kontaktid Euroopa Liidu kõikvõi
malike institutsioonidega. EL-i pürgi
jatele on saadav know-how äärmiselt 
tähtis: palju huvitavaid programme, 
õpetlikud seminarid ja perspektiivi
kas teadusalane koostöö. Kuna 
Unicasse kuuluvad Euroopa suure
mad ja väärikamad ülikoolid, on tegu 
tõelise härrasmeeste klubiga,” kõne
les Peep Sürje Madridi konverentsist. 
“Unustamatu mulje jättis külaskäik 
M adrid i Ü likooli teadusraamatu- 
kokku - sealses inkunaablite ja rari- 
teetide hoidlas tunnetad vahetu lt 
meie kultuurikihtide paksuse erine
vust,” rõhutas Peep Sürje.

Š v e its  - S w iss  B a ltic  N e t

Üks tee, mitu peatust. Järgmine peatus
punkt oli Šveitsi saksakeelses osas, 
täpsemalt Zürichis. Siin lisandus profes
sorihärradele ka haldusprorektor Peep 
Jonas. “Fond nimetusega Swiss Baltic 
Net (SBN) korraldas teaduskontaktide 
programmi raames nn rektorite visiidi 
Šveitsi, kuna Baltikumi tehnikaüli
koolide kolmeliikmelisi delegatsioone 
juhtisid reeglina rektorid. Põhivastuvõt- 
jaks oli üks Euroopa prestiižikamaid 
kõrgkoole, 1855. aastal asutatud Züri
chi Tehnoloogiaülikool (ETHZ). Kõlavaid 
epiteete võiks olla rohkem kui üks, aga 
fakt on fakt: nimelt selle kooliga on seo
tud 20 (!) Nobeli preemia laureaati, sh. 
sellised füüsikakorüfeed nagu Wilhelm 
Konrad Röntgen, Albert Einstein ja 
Wolfgang Pauli. TTÜ-ga võrreldava suu
rusega ETHZ (tudengeid -11500 ja aka
deemilist personali -4000) loetakse pri
maarseks teadust. Kõik muu, sealjuures 
ka õppetöö baseerub edukal ja hästi fi
nantseeritud teadustööl. ETHZ teadus
potentsiaali iseloomustab ka doktori
kraadiga lõpetanute osakaal: 2000. 
aastal lõpetas 4,5 aastase kraadi- 
eelõppe 1191 ja doktoriõppe 523 noort 
spetsialisti. Riik ju ka tunduvalt rikkam. 
Nii on ETHZ aastaeelarve veidi üle 10 
miljardi krooni, mida on 20 korda enam 
kui meil TTÜ-s. See kajastub nii ülikoo
li hoonete väljanägemises kui laborite 
tehnilises varustatuses. Eriti imposantse 
mulje jättis uus ülikoolilinnak Höngger- 
bergis,” märkis Peep Süqe väikese kade
dusega.

Zürichist jõuti kaugemalegi. Lausan- 
neis külastati kohalikku tehnoloogia- 
ülikooli ETHL, mis samuti teadusmaail
mas kõrgelt koteeritav. Külastati Villi- 
genis paiknevat Paul Scherreri Instituu
ti, mis oma 1200 teaduriga on Šveitsi 
suurim riiklik multidistsiplinaarne uuri
miskeskus. Dübendorfis uudistati Šveit
si Riiklikku Katsekoda EMPA ja

Keskkonnauuringute Instituut EAWAG 
- põnev kogemus seegi. Kasvõi kõrva 
taha panna, kuidas Šveitsi riik oma 
keskkonna puhtuse eest hoolitseb. 
Rüschlikonis külastati IBM-i Euroopa 
uurimiskeskust. Kasulikke üliõpilasva
hetuse alaseid kontakte loov oli 
kohtumine Šveitsi rakenduskõrgkoolide 
rektoritega. Bernis korraldas Väliminis- 
teerium ja kohalik Teaduste Akadeemia 
Baltikumi delegatsioonile piduliku vas
tuvõtu Viimasel päeval osaleti ETHZ 
aastapäevapidustustel. Toimus rektori 
pidulik vastuvõtt ja teaduskonverents, 
kus osalesid nimekad teadlased-õppe- 
jõud ja ülikooli vilistlased. Toimus ka 
uute audoktorite promoveerimine ja 
parimate üliõpilastööde autorite auta
sustamine.

Mis kasu sai kolme mehe visiidist 
TTÜ? “Esiteks: Zürichis allkirjastati 
koostööleping SBN-i ja ETHZ-i vahel, 
mis toetab meie doktorantide ja järel
doktorite teadustööd ETHZ-is. Teiseks: 
sealsetes rakenduskõrgkoolides tekkis 
huvi üliõpilasvahetuse osas. Kui suures 
mahus ja missugustes valdkondades, 
peaks selguma peale teise osapoole vas- 
tuvisiite. Kolmandaks: kõige püsivamad 
ja tulutoovamad on isiklikul tasemel 
kontaktid, millest johtuvalt suurenevad 
võimalused ühiseks teadustööks. Nel
jandaks: Šveitsis saavad meie
noorteadurid töötada tõelises tipp- 
teaduskeskkonnas. See on kogemus, mis 
jääb aastateks. Muidugi on siin omad 
ohud - võimekamad võivad sinna jääda. 
Mõneti on Šveitsi probleemid ju meie 
omadega sarnased. Riik on suhteliselt 
väike ja noorte huvi tehnikaerialade 
vastu mitte üleliia suur. Sellest tuleneb 
nende kõrgendatud huvi eriti võimekate 
välismaiste noorteadurite vastu.”

K o p e n h a a g e n  - B a ltech

Kes palju teeb, see palju jõuab. Kui 
teised mehed juba Tallinnas reisimul-

jeid jagasid, oli Peep Sürje alles Kopen- 
haagenis veel ühe võrgustiku - Balti mere 
maade tehnikaülikoolide ühenduse, 
Baltech nõukogu erakorralisel istungil. 
Kohal olid Skandinaavia ja Baltikumi 
tehnikaülikoolide rektorid. Arutati seni 
tehtut ja järgmise aasta 18. jaanuaril 
Tallinnas toimuva Baltechi nõukogu 
korralise istungiga seonduvat. Lisaks 
TTÜ-le kuuluvad Baltechi Riia Tehnika
ülikool, Kaunase Tehnoloogiaülikool, 
Vilniuse Gediminase Tehnikaülikool, 
Rootsi Kuninglik Tehnoloogiainstituut, 
Linköpingi Ülikool, Lundi Tehnoloogiain
stituut, Helsingi Tehnoloogiaülikool ja 
Taani Tehnikaülikool.

Mis iseloomustab Baltechi? “Baltech 
on meile kõige lähemal paiknevate teh
nikaülikoolide liit. Meie jaoks on tegu 
väga perspektiivika kooslusega, kuna 
vahemaad pole suured ja meie Skandi
naavia partnerite tehnilise varustatuse 
tase on Sveitsiga võrreldav. Tuleb arves
tada ka seda, et kui Lääne-Euroopas 
ollakse meist midagi kuulnud, siis Skan
dinaavias meid tuntakse ja võetakse 
pea võrdsete partneritena. Kui senini 
oleme Baltechi raames viljelenud põhi
liselt ühist magistriõpet, siis kavas on 
laiendada tegevusareaali ka teadus
uuringutele.”

Peep Sürjega vestles 
Ulvi Pihel

T e h n ik a ü lik o o li  A k a d e e m ilis e  N a is k o o r i 5 0 . s ü n n ip ä e v a le  " E s to 
n ia "  k o n ts e r d is a a li  k o g u n e s id  9 . d e ts e m b r i l  k o o r i  e ils e d  ja  
tä n a s e d  la u lja d , k o o r im u u s ik a  a u s ta ja d  ja  l ih ts a l t  s õ b r a d . O li  
n e id k i,  kes  k o o r i a s u ta s id . O r k e s tr i j a  v i l is t la s n a is k o o r i  k a a s a b il  
tõ u s u jo o n e s  k u lg e n u d  k o n ts e rd i lõ p e ta s  U rm a s  S isas k i " K a n t a a t  
A r m a s tu s e le " ,  m is  te e n is  to r m i l is e  a p la u s i.
Õ n n it lu s i ja  v a n u  s õ p ru  v õ õ r u s ta t i  G le h n i lossis , k u s  tu ju  tõ s ts id  
After  6 ja  M e ie  M e e s .
J u u b e lih õ n g u  ja  (h ig i)  jä ä b  m e e n u ta m a  TTÜ n a is k o o r i e s im e n e  CD  
" K a h e s t  ü h e k s " , ku s  lis aks  U rm a s  S isas k i " K a n t a a d i le  A r m a s tu 
s e s t"  o n  ka  M a r t  S iim e r i " Ig a v ik  L a p s e s " , m is  s a m u t i  k o n ts e r d i l  
e s m a e s itu s e  le id is .


